

[Text]

The Chairman: I have a particular interest, Mr. Pelletier, in the Canada-China agreement whereby the Ex-Terra Foundation is proposing—ultimately, I understand, after a certain amount of research—to mount an international exhibition which is parallel in its ambitions to that of the King Tut exhibit, which would see dinosaur bones or their replicas or skeletons of dinosaurs travelling around the world to many distinguished museums. It is a very ambitious project, and I want to know whether it has the full support of the corporation and its components.

Mr. Pelletier: I do not think this has come before the board yet. I would defer to Dr. Emery to talk about the project itself.

The Chairman: Is that under your wing, Dr. Emery?

Dr. Emery: Yes, that is under my wing.

The Chairman: Could you tell us your view of the project, please?

Dr. Emery: Yes. It is a three-partner operation in which the Tyrrell Museum in Alberta, the National Museum of Natural Sciences, and the Palaeontology Museum in Beijing, China, have signed an accord to do essentially two major things. The first is a series of field expeditions, one to the Canadian Arctic, which has taken place already. It took place last year. It made some fascinating discoveries, including a 65-million-year-old forest in the Arctic. We are headed this summer to the Gobi Desert—two locations in northern China—with the anticipation of some 10 scientists from Canada participating and a further 12 or 15 from China. The results of both these exhibitions will be put together into an exhibition that we anticipate will be very popular.

We are also setting up a television documentary for the project, and we have had now some infusion of money from the province. We at the national museum have put in operating funds to it. The board of trustees, to answer some of the substance of your question, has been informed routinely in my reports of the activities of the Canada-China dinosaur project, and I invited one of our scientists to give an update to them. He has been taking lessons in Mandarin, so he addressed the board in Chinese, to begin with.

The Chairman: Maybe that is why they were a little vague.

Dr. Emery: Perhaps that is the case. Nonetheless, I think it portends a remarkable series of discoveries, and hopefully if those discoveries include large numbers of specimens, which we think they will, we can also mount an exhibition that will be a similarly remarkable kind of event for the world.

The Chairman: So I gather from the point of view of your museum and from your own personal point of view, this is a project well worth pursuing.

[Translation]

Le président: Je m'intéresse particulièrement, monsieur Pelletier, à l'entente entre le Canada et la Chine aux termes de laquelle la Fondation Ex-Terra propose, après recherches, de monter une exposition internationale d'aussi grande ambition que celle sur le Pharaon Toutankhamon, une exposition des ossements ou squelettes de dinosaures qui ferait le tour des grands musées de la terre. C'est un projet fort ambitieux et j'aimerais savoir s'il bénéficie de l'appui sans réserve de la Société des musées nationaux et de ses éléments.

M. Pelletier: Le conseil d'administration, que je sache, n'a pas encore été saisi de cette question et je vais laisser M. Emery vous parler du projet en question.

Le président: Est-ce de vous qu'il relève, monsieur Emery?

M. Emery: Oui, c'est ma responsabilité.

Le président: Est-ce que vous pourriez nous dire ce que vous pensez du projet?

M. Emery: Certainement. Il s'agit d'une opération tripartite sur lequel le Musée Tyrrell de l'Alberta, le Musée national des sciences naturelles et le Musée de Palaeontologie de Pékin, en Chine, ont signé un accord portant essentiellement sur deux volets. Le premier comprend une série d'expéditions sur le terrain, dont l'une, qui a eu lieu l'an dernier, dans l'Arctique canadien. Cette expédition a permis des découvertes passionnantes, dont une forêt, dans l'Arctique, qui remonte à 65 millions d'années. Nous organisons pour l'été une expédition dans le désert de Gobi—deux endroits dans la Chine du Nord—à laquelle participeront une dizaine de savants canadiens et une douzaine ou quinzaine de savants chinois. Les résultats de ces deux expéditions seront constitués en exposition qui fera l'objet, nous l'espérons, d'un vif intérêt.

Nous sommes également en train de réaliser un documentaire de télévision pour ce projet et nous avons obtenu des crédits de la province. C'est le musée national qui contribuera le fonds d'administration général. Le conseil d'administration, pour aller au fond de votre question, a été tenu au courant, par nos rapports, des travaux relatifs au projet canado-chinois sur les dinosaures et j'ai invité l'un de nos savants à les tenir au courant de l'évolution des travaux. Celui-ci, qui était en train d'apprendre le mandarin, a commencé son exposé en Chinois.

Le président: Justement, le conseil d'administration semblait n'y avoir vu que du Chinois.

M. Emery: Peut-être bien, mais cette entreprise semble augurer une remarquable série de découvertes et si celles-ci portent sur un grand nombre de spécimens, ce qui sera le cas, nous le pensons, nous pourrions également monter une exposition qui aura un grand retentissement dans le monde.

Le président: C'est donc un projet qui vous paraît personnellement fort intéressant, pour le musée, et qui mérite donc qu'on s'y attache.